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نقش بانک توسعه تعاون در احیا و 
بهسازی بافت  فرسوده تهران

وزارت  و  مشترک شهرداری تهران  نامه  تفاهم 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با محوریت تعاونی ها 
از طریق تشکیل تعاونی ها برای نوسازی بافتهای 
فرسوده با نقش آفرینی بانک توسعه تعاون منعقد 

گردید.
صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
این  بین  مشترک  تفاهم نامه  انعقاد  مراسم  در 
وزارتخانه و شهرداری تهران اظهار داشت: هدف از 
انعقاد این تفاهم نامه توسعه  بخش تعاون است. 

طبق هدفگذاری، ۲۵ درصد از اقتصاد کشور باید 
مشمول بخش تعاون شود و این تفاهم نامه برای 
تشکیل تعاونی های مسکن در محلات کم برخوردار 
و بافت های فرسوده و ناکارآمد کلانشهر تهران است 
که حدود ۳۵۴ محله مشمول این طرح می شوند 
شرکت تعاونی تشکیل   ۳۵۴ منظور  این  به  و 
خواهد شد. وی تاکید کرد: بحث نوسازی و تغییر 
کاربری و تراکم و معابر بر عهده شهرداری تهران 
است و تسهیلات لازم نیز از طریق منابع نهضت 
ملی مسکن و از سوی بانک توسعه تعاون و سایر 
بانکها تامین خواهد شد و پیش بینی اولیه احداث 

حدود ۵هزار واحد است .
این  برای  مردم  آورده ی  خصوص  در  مرتضوی 
طرح گفت: متقاضیان علاوه بر آورده نقدی خود 
میلیون  تسهیلات ۴۵00  از  ای  به صورت مرحله 

ریالی بهره مند می شوند.
مراسم  در  تهران  شهردار  زاکانی  علیرضا 
و  فعالیت  نوع  گفت:  نامه  تفاهم  این  انعقاد 
انجام می شود  اقداماتی که در مدیریت شهری 
در   . دارد  وزارتخانه  این  با  جدی  های  پیوستگی 
نزدیکی  همکاری  اجتماعی  های  آسیب  حوزه 
و  اشتغال  بحث  در  یا  دارد  وجود  بهزیستی  با 
مشاغل خانگی و سایر مواردی که می توان بستر 
کند. کمک  تواند  می  وزراتخانه  این  کرد،   سازی 

در این مراسم مهدی مسکنی معاون تعاون وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، محمد شیخ حسینی 
سرپرست بانک توسعه تعاون و حمید رضا صارمی 
معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران نیز 

حضور داشتند.

سید ضیاء ایمانی در دیدار با خودرو سازان 
اعلام کرد

حمایت تمام قد بانک صادرات ایران 
از صنعت خودروسازی

 مدیرعامل بانک صادرات ایران اعلام کرد برای 
حمایت از تولید و اشتغال در صنعت خودروسازی، 

از تمام ظرفیت ها استفاده خواهد شد.
ایران،  صادرات  بانک  روابط عمومی  گزارش  به 
سیدضیاء ایمانی که در دیدار با مدیرعامل و مدیران 
ارشد ایران خودرو سخن می گفت، با بیان این که 
بانک صادرات ایران به عنوان حامی بزرگ تولید 
داخلی، در صنعت خودروسازی باقی خواهد ماند، 
اظهار کرد: خودروسازی صنعت برتر کشور است 
و بانک صادرات ایران به منظور حمایت از تولید 
تمامی ظرفیت های  از  این صنعت  اشتغال در  و 
خود استفاده خواهد کرد. وی در این دیدار که به 
همراه ایرج نیک اختر معاون اعتباری، سیدکاظم 
اقبالی راد  مرتضوی اسکویی معاون شعب، مهدی 
سرپرست معاونت بانکداری جامع و عزیز اسکندری 
مدیر شعب غرب تهران انجام شد، برای حمایت 
از طرح های توسعه ای و افزایش ظرفیت تولید در 
ایران خودرو با استفاده از خدمات نوین و ابزارهای 
تامین مالی نوین بانک صادرات ایران اعلام آمادگی 
توافق  دوجانبه  همکاری های  افزایش  لزوم  بر  و 
کرد. مهدی خطیبی، مدیرعامل ایران خودرو نیز در 
این دیدار با قدردانی از حمایت و همکاری بانک 
صادرات ایران، خواستار توسعه همکاری بانک با 
ایران خودرو و شرکت های تابعه به ویژه ساپکو شد. 
وی با مطلوب ارزیابی کردن همکاری این شرکت 
با بانک صادرات ایران، از تلاش همکارانش برای 

توسعه هر چه بیشتر این همکاری ها خبر داد.

سرپرست مدیریت بیمه های  درمان 
بیمه ملت معرفی شد

مدیرعامل بیمه ملت در مراسم معارفه سرپرست 
مدیریت بیمه های درمان این شرکت گفت: کاهش 
ضریب خسارت بیمه های درمان و بهبود عملکرد 
دو  درمان،  مطالبات  وصول  بخش  در  شرکت 

خواسته مهم مدیران ارشد است.
مراسم  ملت،  بیمه  عمومی  روابط  گزارش   به 
بیمه های  مدیریت   سرپرست  تکریم  و  معارفه 
درمان بیمه ملت با حضور علیرضا یزدان دوست 
مدیرعامل، محمدتقی چراغی عضو هیات مدیره، 
معاونان و مدیران شرکت برگزار شد. در این مراسم، 
بیمه های  مدیریت  سرپرست  پورعیسی  مانی 
یزدان دوست  علیرضا  از  را  خود  حکم  درمان، 
شد.  رادمهر  فروزان  جایگزین  و  کرد  دریافت 
زحمات  از  تشکر  و  قدردانی  ضمن  یزدان دوست 
فروزان رادمهر در زمان تصدی مدیریت بیمه های 
درمان بیمه گفت: تغییرات مدیریتی، بخشی از 
روند کار سازمان هاست که برای تزریق نگاه جدید 
در بدنه شرکت و البته ایجاد انگیزه و روحیه تازه 
ملت  بیمه  مدیرعامل  می گیرد.  صورت  سیستم 
افزود: سرپرست جدید مدیریت بیمه های درمان، 
سابقه ارزشمندی در بیمه های درمان در صنعت 
بیمه کشور و شرکت های مختلف دارد و امیدوارم 
در  که  مسیری  دوچندان،  انرژی  و  تلاش  با 
زمان مدیریت پیشین به خوبی ریل گذاری شده 
ادامه دهد و نقاط ضعف را برطرف کند. وی به 
درمان  بیمه های  مدیریت  اصلی  ماموریت  دو 
کاهش ضریب خسارت  گفت:  و  کرد  اشاره  نیز 
بیمه های درمان و بهبود عملکرد شرکت در بخش 
وصول مطالبات درمان، دو خواسته مهم مدیران 
ارشد است که به خوبی به نتیجه رسیده است. 
دوره  در  باید  کرد:  نشان  خاطر  یزدان دوست 
جدید، در کنار تحقق هر چه بهتر این دو خواسته، 
پرداخت خسارت های درمانی نیز با انسجام بهتری 
انجام شود. محمدتقی چراغی، عضو هیات مدیره 
نیز با اشاره به مسئولیت سخت مدیریت بیمه های 
درمان در جلب رضایت بیمه گذاران گفت: حجم 
خسارت های بیمه های درمان که در این دوره به 
و  است  زیاد  بسیار  شده،  تحمیل  بیمه  صنعت 
باید با تسریع پرداخت خسارت ها، برای جلب هر 
چه بیشتر رضایت بیمه گذاران گام های محکم تری 
برداریم. مانی پورعیسی که از کارشناسان و مدیران 
ارشد  کارشناس  است،  بیمه  صنعت  باسابقه 
مدیریت بازرگانی دارد و پیش از حضور در بیمه 
استان  شعبه  مدیریت  همچون  سوابقی  ملت، 
خوزستان و معاون مدیر بیمه های اشخاص بیمه 
سرمد را در کارنامه دارد و در بیمه دی و بیمه سرمد 
نیز مسئولیت بخش خسارت بیمه های درمان را 

برعهده داشته است.

بیمه سرمد برای افزایش سرمایه 
مجمع فوق العاده برگزار می کند

برای  سرمد،  بیمه  فوق العاده  عمومی  مجمع 
افزایش سرمایه برگزار  تصمیم گیری در خصوص 

می شود.
مجمع  سرمد،  بیمه  عمومی  روابط  گزارش  به 
دستور  با  شرکت  این  فوق العاده  عمومی 
تصمیم گیری در خصوص افزایش سرمایه، ساعت 

۱۴ روز دوشنبه ۱۴ آذر ماه ۱۴0۱ برگزار می شود.
محل برگزاری این مجمع، ساختمان اصلی شرکت 
به نشانی تهران، بلوار نلسون ماندلا، تقاطع خیابان 
اسفندیار، نبش خیابان آرش غربی، پلاک ۱۱۳، 
طبقه دوم است و سهامداران محترم و یا نمایندگان 
قانونی آنان می توانند برای دریافت کارت ورود به 
جلسه مجمع، با در دست داشتن کارت ملی )در 
مورد نمایندگان قانونی با ارائه وکالتنامه رسمی( از 

ساعت ۱۳، به نشانی فوق مراجعه فرمایند.
دستور جلسه:

تصمیم گیری در خصوص افزایش سرمایه
عمومی  مجمع  در صلاحیت  که  مواردی  سایر 

فوق العاده است.

پائیز  میانه  در  تورم  روند  اکوایران،  گزارش  به 
به  شاخص  این  کرد.  پیدا  نزولی  مسیری  امسال 
در  ها  قیمت  تغییر  وضعیت  از  علامتی  نوعی 
قدرت  وضعیت  دهد  می  نشان  و  بوده  کشور 
است؟ کرده  ثبت  را  نوسانی  چه  جامعه  در   خرید 
اکنون اما بررسی های آماری تورم نشان دهنده آن بوده 
که ضمن افت تورم در آبان ماه اما دو گروه مهم در 

کشور رکوردهای قابل توجهی را رقم زده اند.
افت تورم ماهانه و نقطه ای در آبان ماه

در میانه پاییز ۱۴0۱، تورم ماهانه تقریبا با ۱ واحد 
درصد کاهش به ۲.۱ درصد رسید. در کنار این افت، 
تورم نقطه ای نیز کاهشی 0.۵ واحد درصدی داشته 
و به ۴8.۱ درصد تنزل پیدا کرده است.همسویی دو 
شاخص به نوعی نشان می دهند وضعیت کلی تورم 
در کشور روندی کاهشی را در نیمه خزان داشته اما 
دو  کننده به  مصرف  قیمت  شاخص  اجزای  تفکیک 
بوده  بخش مهم نشان دهنده رکوردهای بی سابقه 

است؛ اجاره و بهداشت و درمان.
رکوردزنی ده ساله تورم اجاره در کشور

با  برابر  کشور  کل  در  ماه  آبان  اجاره  ماهانه  تورم 
۳.7 درصد ثبت شده و دومین رکورد را در میان گروه 
های اصلی این ماه داشته است. بررسی های آماری از 
وضعیت اجاره کشور در ده سال گذشته نشان می دهد 
سوی  از  شده  اعلام  درصدی  ای ۳9.۱  نقطه  تورم 
مرکز آمار در این بخش، از ابتدای سال ۱۳9۱ تاکنون 
آمارهای آن در دسترس است( سابقه  )مقطعی که 
نداشته و همچنان شیب صعودی به خود گرفته است.
بخش  تورم  عین حال  در  اجاره  قیمت  بالای  رشد 
مسکن را نیز به بالاترین سطح یک دهه ارتقا داده که 
نشان از بیشترین رشد قیمت ها در این حوزه داشته 
است. در کنار رکوردزنی بخش اجاره، تورم بهداشت و 

درمان نیز به سطح بالایی رسیده است.
برخی معتقدند رشد قیمت ها در مسکن با فاصله ای 
از  علامتی  و  رسیده  اجاره  شاخه  به  حالا  مشخص، 

بیشترین فشار قیمتی سالانه بر مستاجران است.
رکوردزنی در تورم بهداشت و درمان

در رصد تغییر ماهانه قیمتهای آبان ماه مشاهده 
رکورد  درصد  با ۴  درمان  و  بهداشت  تورم  شود  می 
دار بیشترین افزایش بوده است. بررسی سالانه این 
و  ای بهداشت  نقطه  تورم  نشان می دهد  نیز  گروه 
درمان در آبان ۱۴0۱ برابر با ۴۱.۵ درصد بوده که در 
یک سال گذشته بی سابقه بوده و در ده سال اخیر 
در زمره بالاترین رکوردها قرار داشته است. پیش از 
به  این شاخص سیری صعودی  کرونا  شیوع  با  این 
خود گرفته بود و اکنون که به نوعی این ویروس در 
 کشور کنترل شده، هنوز هم در حال افزایش است.
مجلس  عمران  کمیسیون  عضو  آرامی،  منصور  اما 
درباره وضعیت آشفته حوزه مسکن به »اقتصاد«۲۴ 
گفت: در حوزه مسکن تا عرضه بیشتر نشود، قطعاً 
با تقاضایی که وجود دارد، تاثیر بر افزایش قیمت ها 
را خواهیم داشت. به هر حال بالا رفتن قیمت دلار، 
بر افزایش قیمت مصالح ساختمانی هم موثر است. 
البته معتقدم 70 تا 80 درصد افزایش قیمت مسکن به 
خاطر همخوانی نداشتن عرضه با تقاضا است و شاید 
۲0 تا ۳0 درصد، بالا رفتن قیمت دلار، در آن نقش 

داشته باشد.
تاثیر  مولفه ها،  برخی  افزود:  بندرعباس  نماینده 
فوری بر قیمت ملک نمی گذارند، مثل بالا رفتن قیمت 
دلار. یعنی وقتی افزایش نرخ ارز را شاهدیم، مدتی 

زمان می برد تا قیمت ملک، روند صعودی پیدا کند. 
راهکار اصلی برای کاهش قیمت مسکن و اینکه مردم 
بتوانند راحت تر از گذشته، روی به خرید بیاورند، بالا 
بردن عرضه مسکن است. متاسفانه روند ضعیف و 
کمبود ساخت مسکن در طی سال های گذشته، کار را 
پیچیده تر کرد. از طرفی، ما قانون جهش تولید مسکن 
را تصویب کردیم، اما دولت به شکل دقیق، مناسب و 

عملیاتی نتوانست کار را دنبال کند.
واگذاری  در  سیزدهم  دولت  کرد:  تصریح  وی 
پرداخت  مسکن،  ساخت  برای  دولتی  زمین های 
تسهیلات و کنترل قیمت مصالح، موفق عمل نکرد و 
حتی آن اراده لازم را هم ما تا امروز ندیدیم. اکنون یک 
سال و چند ماه از عمر دولت می گذرد و انتظار بود که 
لااقل یک میلیون مسکن، پیشرفت ۶0 تا 70 درصدی 
می داشتند، اما این را نمی بینیم و چون واقعیت این 
است، تاثیر منفی این رویکرد، در قیمت مسکن خود 

را نشان داده است.
آرامی اظهار کرد: اگر دولت به جد به قانون جهش 
تولید مسکن عمل کند، تاثیر مثبتی بر بازار مسکن 
قرار  این رویکرد در دستور کار  اگر  خواهد گذاشت. 
بگیرد، قیمت مسکن کنترل خواهد شد و دیگر شاهد 
چنین آشفتگی هایی نخواهیم بود و اگر به این قانونِ 
علمی که برآمده از خردجمعی است، پرداخته نشود، 
باز هم شاهد افزایش قیمت ها در حوزه مسکن خواهیم 

بود.
این عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: به باور من، 
صد درصد مشکلاتی که ذکر کردم به عملکرد وزارت راه 
و شهرسازی برمی گردد. مگر متولی ساخت مسکن در 
کشور ما، جایی غیر از وزارت راه و شهرسازی است؟ 
من اینکه مشکلات را گردن جا های دیگر بیندازند، قبول 
ندارم و این را به خود آقای رستم قاسمی که تا چندی 

پیش، وزیر راه و شهرسازی هم بودند، گفتم.
وی در پایان خاطرنشان کرد: اگر مسیر و روند کار 
در حوزه مسکن در دولت سیزدهم به همین گونه ای که 

در ۱۵ ماه پیش دیدیم، باشد، حتماً کمیسیون عمران 
مجلس، نظارت خود را بیشتر خواهد کرد تا روال کار، 
به نفع مردم تغییر پیدا کند. البته باید بگویم در این 
ماه ها هم از موضوع غافل نبودیم و با دغدغه لازم و 
کافی، شرایط را رصد کرده و باز هم دنبال خواهیم کرد.

وضعیت آشفته در فایل اجاره مسکن
منطقه  دو  در  مسکن  اجاره  فایل  حال  همین  در 
بورس عرضه واحد های مسکونی ریزمتراژ و کوچک، 
بازار  از  میدانی  تحقیقات  و  بررسی ها  شد.  کمیاب 
که  تهران  شهر   ۱0 و   9 منطقه  دو  مسکن  اجاره 
ریزمتراژ  آپارتمان های  عرضه  بورس  مناطق  به عنوان 
و کوچک با سطح قیمت مناسب تر نسبت به مناطق 
و  خرید  متقاضیان  توجه  مورد  همواره  مصرفی تر، 
اجاره مسکن شهر تهران بوده است، نشان می دهد، 
در روز های اخیر و همزمان با پیشروی در پاییز، فایل 
است. شده  کمیاب  بازار  این  متقاضیان  برای   اجاره 

این دو منطقه جزء مناطقی هستند که به دلیل تراکم 
با مساحت کم  و  ریزمتراژ  واحد های مسکونی  بالای 
همواره به عنوان، یکی از مقصد های اصلی متقاضیان 
این گروه متراژی از آپارتمان ها و به ویژه خانه اولی ها، 
بالای  عرضه  دیگر،  علت  یک  بوده اند.  توجه  مورد 
فایل های اجاره و فروش برای متقاضیان با سطح بودجه 
کمتر نسبت به مناطق مصرفی بالاتر مانند مناطق ۲، 

۴، ۵، ۶، 7 و 8 است.
در شرایطی که معمولا تعداد مناسبی از فایل اجاره 
مسکن در این مناطق در هر سال به بازار عرضه می شد 
و مستاجر ها برای اجاره مسکن در این دو منطقه عمدتا 
با مشکل کمبود فایل مواجه نبودند، اما بررسی ها نشان 
می دهد در روز های اخیر، عرضه فایل اجاره در همه 
گروه های متراژی اعم از ریزمتراژ، متوسط و بزرگ متراژ 

در این مناطق، محدود شده است.
از  توجهی  قابل  بخش  که  است  حالی  در  این 
عرضه  منطقه  دو  این  اجاره  بازار  به  که  فایل هایی 
معرفی  متقاضیان  به  کامل  رهن  شرایط  با  شده اند 

آپارتمان هایی  این واحدها،  شده اند. به نظر می رسد 
هستند که به تازگی از سوی سرمایه گذار های ملکی 
خریداری شده اند و هم اکنون با شرایط رهن کامل به 

متقاضیان عرضه شده اند.
بازار  به  گذشته  روز  که  فایل هایی  زیر  جدول  در 
مسکن این دو منطقه با شرایط رهن و اجاره عرضه 
شد، آمده است. همان طور که مشخص است وزن 
فایل ها،  سایر  به  نسبت  کامل  رهن  فایل های  بالای 
در مقایسه با سال های قبل، مشهود است. هم اکنون 
میانگین مبلغ رهن کامل واحد های مسکونی در این 
دو منطقه به طور متوسط به ازای هر مترمربع حول و 

حوش ۴ تا ۶ میلیون تومان است.
تعداد مستاجران در کشور چقدر است؟

نماینده کرج، فردیس و اشتهارد نیز در هفته گذشته 
گفته بود که :» ما در کشور ۲8 میلیون خانوار داریم 
که از این تعداد هشت میلیون خانوار مستأجر هستند. 
نماینده کرج، فردیس و اشتهارد درباره وضعیت مسکن 
در کشور هم گفت: ما در کشور ۲8 میلیون خانوار 
داریم که از این تعداد هشت میلیون خانوار مستأجر 
هستند. متأسفانه در کل هشت سال دولت قبل ۱.۲ 
بنیاد مسکن  میلیون مسکن ساخته شد که آن هم 
باعث  تقاضا  و  عرضه  نبودن  همسان  این  ساخت. 
آشفتگی در بازار مسکن شده است. مجلس برای این 
موضوع برای وارد چرخه شدن دو میلیون مسکن خالی 
در کشور بحث مالیات بر خانه های خالی را تصویب 
کرد. علاوه بر این طرح جهش تولید مسکن هم مصوب 
شد تا قیمت زمین از قیمت مسکن خارج شود و دولت 
 به ساخت یک میلیون خانه در سال موظف شد.«

وی در خصوص وضعیت دانشگاه ها و دانشجویان در 
این مدت هم گفت: »دانشجو فرزند ماست و وظیفه 
ما این است که با دانشجویان معترض و حتی آن هایی 
که شعار می دهند صحبت کنیم و درد آن ها را بشنویم. 
دانشگاه هم باید خودکنترلی داشته باشد و از بیرون 

برای آن تصمیم گرفته نشود.«

عضو اتاق بازرگانی تهران می گوید با توجه به این که فروش نفت 
کشور در شرایط تحریم موقعیت خاصی دارد پرداختن به جزئیات آن 
نه ممکن و نه منطقی است. رضا پدیدار در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کرد: با وجود آنکه دولت اعلام کرده فروش نفت در ماه های گذشته 
روند افزایشی داشته، اما هیچ گونه جزئیاتی از چگونگی به دست آمدن 
این آمار ارائه نشده است و در واقع نه کارشناسان و فعالان بخش 
خصوصی و نه بسیاری از مدیران دولتی از جزئیات آن باخبر نیستند 
که البته با توجه به شرایط تحریم پرداختن به جزئیات این موضوع نیز 

منطقی نیست.
عضو اتاق بازرگانی تهران با اشاره به گزارش های اوپک درباره وضعیت 
نفت ایران تشریح کرد: آنچه که من در جلسه اخیر هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی مطرح کردم بیشتر به بحث کنار گذاشتن بخش خصوصی 
از برخی پروژه های بزرگ و مهم و مطرح شدن شرکت های دولتی در 
این حوزه ارتباط داشت و خواسته ما این بود که این عدم النفع بخش 
خصوصی ادامه پیدا نکند.وی ادامه داد: در کنار آن بر اساس آخرین 
گزارش اوپک ایران در طول ماه گذشته به طور میانگین روزانه عددی 
نزدیک به ۲.۵ میلیون بشکه نفت تولید کرده که البته مشخص نیست 
که چه میزان از آن برای مصارف داخلی مورد استفاده قرار گرفته و چه 
میزان صادر شده است. از این رو هرگونه اظهارنظر بدون در اختیار 

داشتن این آمارها چندان به واقعیت نزدیک نخواهد بود.
پدیدار با بیان این که در حوزه مصرف بنزین نیز آخرین گزارش به 
آمار رسمی شرکت پالایش و پخش باز می گردد توضیح داد: برآوردهای 

این شرکت نشان می دهد که در سه ماهه تابستان به طور میانگین 
مصرف بنزین در کشور در هر روز ۱0۵ میلیون لیتر بوده است. این 
در حالی است که برآوردها نشان می دهد در سه ماهه پاییز این عدد 
کاهش یافته و به حدود 9۵ میلیون لیتر در روز خواهد رسید. عضو 
اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: علت این کاهش مصرف به پایان رسیدن 
سفرهای تابستانی باز می گردد اما در عین حال در زمستان با توجه به 
یک فرمول بررسی که نشان می دهد خودروها برای گرم شدن به زمان 
بیشتری نیاز دارند احتمال آن وجود دارد که میانگین مصرف روزانه بار 
دیگر افزایش پیدا کند. در برآوردها آمده که در صورت مصرف میانگین 
9۵ میلیون لیتری دولت امکان آن را خواهد داشت که بدون نیاز به 

واردات یا جابه جایی نحوه مصرف سوخت نیاز کشور را تامین کند.
پدیدار درباره برآوردهای وزارت نفت برای سرمایه  گذاری های مورد 
نیاز در این حوزه نیز بیان کرد: آخرین عدد رسمی مطرح شده در این 
حوزه به گزارش وزیر نفت به مجلس شورای اسلامی باز می گردد که 
در آن اعلام شده ما در صنایع بالا و پایین دستی این صنعت به 80 
میلیارد دلار سرمایه  گذاری نیاز داریم.وی افزود: البته این گزارش نیز 
مورد تایید مجلس شورای اسلامی قرار نگرفت و حتی آنها پیشنهاد 
دادند با استفاده از ظرفیت های داخلی و کاهشی شدت مصرف انرژی 
با راهکارهایی مانند تعویض بخاری های گازی هم امکان صرفه جویی 
خواهد داشت و هم بخشی از نیازها برای سرمایه  گذاری جبران می شود. 
البته این گزارش وزارت نفت بوده و باید دید پس از این ارزیابی ها در 

نهایت چه جمع بندی در این زمینه انجام خواهد شد.

آبان بی سابقه برای اجاره نشینان رقم خورد

 تورم اجاره زیر بار رکورد ده ساله 
باوجود روند نزولی تورم در میانه پاییز اما این شاخص در دو شاخه مهم رکوردهای قابل توجهی را ثبت کرده است. در مهم ترین آن ها طبق داده های 

آماری، تورم اجاره در آبان ماه به نزدیکی ۴0 درصد رسیده و در بالاترین سطح ده سال اخیر قرار گرفته است.  

وش نفت منطقی نیستعضو اتاق بازرگانی تهران: پرداختن به جزئیات فر

بررسی های 
آماری تورم 
نشان دهنده 
آن بوده که 
ضمن افت 

تورم در آبان 
ماه اما دو گروه 
مهم در کشور 

رکوردهای قابل 
توجهی را رقم 

زده اند

یک کارشناس معتقد است بعد از محدود شدن دو پلتفرم خارجی، 
اگر کسب و کاری بخواهد دوباره فعالیت خود را در یک فضای جدید 
آغاز کند، ممکن است هزینه بر و طولانی باشد. به گزارش ایسنا، با 
محدود شدن دو پلتفرم خارجی طی دو ماه گذشته، حمایت از کسب 
و کارهایی که در آن پلتفرم ها فعالیت می کردند و به نوعی آسیب 
دیدند مورد توجه قرار گرفت، در همین راستا اخیرا آیین نامه ای جهت 
حمایت از کسب و کارها و سکوهای داخلی تصویب و رونمایی شد. 
در همین راستا کیوان نقره کار - کارشناس حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات - در گفت و گو با ایسنا درباره آیین نامه حمایت از کسب و 
کارهای دیجیتال اظهار کرد:  اساسا آیین نامه های حمایتی در هر حوزه  
اعم از اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و غیره کمک می کند و نیاز است 
دولت در سطح کلان هم این حمایت ها را از بدنه جامعه انجام دهد.
وی افزود: در یکی از بخشهای این آیین نامه به تسهیل صدور مجوز 
اشاره شده است و افرادی که به سکوهای داخلی می روند دارای مجوز 
هم می شوند، این مسئله کار را کمی سخت می کند زیرا در فرآیند 
دریافت مجوز باید صلاحیت سنجی انجام شود و اینکه صرفا هرکسی 
با قرار گرفتن در پلتفرمی صاحب مجوز آن کسب و کار هم شود، به 

نظر می رسد که در آینده می تواند تبعاتی داشته باشد.
این کارشناس حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات معتقد است که 
یکی از شاخص های دریافت مجوز بررسی صلاحیت فردی و شغلی 

مجموعه حقیقی و حقوقی است که سبب می شود این اتفاق رخ 
ندهد و در نتیجه تعداد زیادی شرکت داشته باشیم که ممکن است از 

هویت واقعی برخوردار نباشند.
وی با بیان اینکه مسئله مهم دیگر حفظ حریم خصوصی است، 
تصریح کرد: ماده ۱۱ این آیین نامه به بحث حفظ حریم خصوصی 
اشاره کرده است، ما باید این مسئله را درنظر بگیریم زمانی که کاربران 
به پلتفرمهای داخلی می روند، مشخصات شخصی شرکت و کاربران 
روی آن قرار می گیرد و متأسفانه برخی از کاربران و کسب و کارها به 
سرویس دهنده های دولتی اعتمادی ندارند که بخواهند اطلاعات خود 
را در آن قرار دهند و به هرحال به نوعی از حریم خصوصی آنها نه 

صرفا از دید امنیتی بلکه از نظر اقتصادی هم مطرح میشود.
این کارشناس حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات تأکید کرد: زمانی 
که کاربران در فضای پلتفرم های خارجی مانند اینستاگرام فعالیت 
می کنند، فضا عمومی است و بعدها کاربر می تواند طبق مقررات ارائه 
خدمات مالیات را داشته باشند ولی زمانی که کاربران در یک فضای 
پلتفرم داخلی فعالیت کنند، ممکن است، حریم خصوصی کسب و 

کار از بین  برود.
عدم  و  حریم  حفظ  اینکه  بیان  با  سخنانش  ادامه  در  کار  نقره 
دسترسی به اطلاعات کاربران جزو  ماهیت و اساس کار پلتفرم ها 
و  کند  کار  آن  روی  بر  باید  دولت  که  نکته ای  کرد:  تصریح  است، 

بپذیرد این است که اگر زمانی محدودیت پلتفرم های خارجی برداشته 
شود، ممکن است بخشی از کاربران از سکوهای داخلی با وجود ارائه 

امکانات خوب خارج شوند.
این کارشناس حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به اینکه 
تخفیف و معافیت های مالی و مالیاتی برای هر کسب و کاری به 
عنوان تشویق باعث ترغیب به گسترش آن می شود، گفت: در این 
زمینه هم نکته ای وجود دارد و باید توجه کرد چقدر اطلاعات مالی 
خود را به پلتفرم ارائه کنیم یا اطلاعات مالی جدا از پلتفرم به ادارات 
مالیات داده شود. مسئله دیگر این است که این نوع معافیت ها و 
تخفیف ها سبب می شود شاهد شرکت های نو پدیدی باشیم که صرفا 
ایجاد شوند و دربازه زمانی دو ساله از خدماتی استفاده کنند و پس 
از این بازه بسته شوند و مشخص نشود که به چه چیزی رسیده اند و 
صرفا خواسته اند از این خدمات استفاده کنند. بنابراین باید نظارتی 
که دست و پاگیر و طولانی نیست وجود داشته باشد و از سوی دیگر 

عدم نظارت هم نباید سبب هرج و مرج شود.
ایجاد و توسعه اشتغال،  این آیین نامه در  تأثیر  نقره کار درباره 
باید دید کسب و کارهایی که در فضای  این زمینه  اظهار کرد: در 
دیگر فعالیت می کند، چقدر در فضای پلتفرم های داخلی می توانند 
فعالیت کنند. بنابراین به عقیده شخصی تأثیرگذار است اما نه در 

کوتاه مدت.

در گفت وگو با یک کارشناس بررسی شد
وایای پیدا و پنهان حمایت از کسب و کارهای اینترنتی ز


